
Členům pracovní skupiny pro výzkum a ochranu chřástala polního 

Vážení kolegové, 

v letošním roce byla podle vašich zpráv početnost chřástalů polních zhruba srovnatelná s několika 

předchozími lety. Neplatí to samozřejmě všude, rozdíly mezi různými regiony jsou poměrně výrazné. 

Když však uděláme srovnání početnosti za poslední sezóny v několika oblastech pravidelně 

sledovaných stejnou metodikou (viz tabulka), vidíme, že celkově letos nebyla sezóna nijak extrémní. 

Region 2017 2018 2019 2020 Dosavadní 
maximum 

Rok maxima 

Šumava západ (J. Vlček a kol.) 11 23 29 22 50 2014 

Šumava jih (J.Pykal, T.Bodnár) 21 41 47 25 59 2000 a 2003 

Boletice (P.Vaněk) --- 39 35 40 49 2008 

Novohradské hory (J.Pykal, T.Bodnár) 12 30 25 25 44 1998 

Českomoravská vysoč. (F.Hruška a kol.) 17 33 31 80 130 2014 

Krkonoše (M.Lubas, J.Fišera) 18 23 18 28 105 2002 

Český les (M. Prokopová a kol.) 12 14 8 10 29 2013 

Slavkovský les (J.Vlček, P.Volf a kol.) 10 10 14 4 82 2014 

∑ 101* 213 207 234   

* bez Boletic 

V tabulce zaujme počet chřástalů, zjištěných Filipem Hruškou se spolupracovníky na Českomoravské 

vysočině, kde bylo letos zjištěno téměř třikrát více volajících samců než v předchozích několika letech. 

V květnu zde chřástali volali v naprosté většině z kultur na orné půdě: 19 samců v ozimech, jeteli 

nebo vojtěšce, jen 2 v loukách a pastvinách. Naproti tomu v červnu a červenci volalo 35 samců 

v loukách a pastvinách a jen 19 v polích a jetelištích. 

To souvisí s typickým jevem letošní sezóny, totiž že se objevil mnohem vyšší počet chřástalů v polích 

(ale i v loukách) v nižších polohách. Často šlo o skupiny několika samců v květnu na průtahu: Voticko 

7 M, Lanškrounsko 10 M, Vlašimsko 5 M, Bechyně 4 M; někde však byly zjišťovány skupiny volajících 

samců v nižších polohách i v průběhu června: Heřmanův Městec, Chlumec nad Cidlinou, Kruh u 

Jilemnice, Hoslovice na Strakonicku, Březnice. 

Zároveň v některých výše položených oblastech bylo zjištěno, že květnová početnost chřástalů je 

velmi nízká ve srovnání s červnem kvůli nedostatečné výšce porostů na lokalitách (méně než 20 cm). 

Bylo to pozorováno ve vyšších polohách Šumavy (J.Vlček), v PO Kralický Sněžník (R.Chaloupek, 

V.Zámečník) i v PO Labské pískovce (P.Benda). Příčinou může být jednak dlouhodobé sucho, ale i 

nedostatek živin na dlouhodobě kosených a nepřihnojovaných loukách. Uvidíme, jak se příští rok 

projeví letošní sezóna s nadnormálními srážkami. 

V letošním roce bylo okroužkováno minimálně 185 chřástalů polních dle zprávy Kroužkovací stanice 

(J.Cepák) a informací od několika kroužkovatelů, kteří své výsledky ještě nezadali do systému. 

Nejaktivnějším kroužkovatelem byl Filip Hruška, který se spolupracovníky okroužkoval 54 chřástalů. 

Úžasný výkon, uvážíme-li, že na Vysočině jsou chřástali rozptýleni na velkém území, zpravidla 

jednotliví samci, max. po 2-3. Počet okroužkovaných chřástalů je tedy výrazně vyšší než v několika 

předchozích letech. 

Tím se dostáváme k letošní celkové početnosti. V letošním roce byl proveden monitoring početnosti 

chřástalů v ptačích oblastech v rámci projektu AOPK Monitoring a mapování PO. Doufejme, že až 

budou zpracovány všechny výsledky letošního monitoringu, který provádí ČSO (koordinuje Ondřej 



Volf), bude možné stanovit odhad současné velikosti populace druhu v ČR. Zatím kromě údajů 

uvedených v úvodní tabulce máme jen dílčí informace: 

PO Kralický Sněžník (R. Chaloupek, V.Zámečník)                                                           131 M 

PO Labské pískovce a přilehlá část Krušných hor (P.Benda, O.Boháč)                cca 100 M 

Z dlouhodobého pohledu byla v pravidelně dlouhodobě sledovaných lokalitách nejvyšší početnost 

chřástalů na přelomu tisíciletí, cca 1998 – 2003. Dost výrazně se snížila po přistoupení České 

republiky k EU a zavedení zemědělských dotací EU, což vedlo k výrazné intenzifikaci zemědělství po 

roce 2004. Od té doby početnost kolísá na výrazně nižší úrovni. Minima byla zjištěna v letech 2010 – 

2012 a především v katastrofálním roce 2017. Naopak maximum v poslední dekádě bylo ve většině 

oblastí zaznamenáno v roce 2014.  

Příčiny kolísání nejsou příliš jasné, ale jednou z nich je zřejmě průběh počasí na hnízdištích (zejména 

množství srážek). Podstatné může být i výrazné sucho na zimovištích, které je pravděpodobnou 

příčinou minimální početnosti chřástalů v roce 2017, což se projevilo v celé Evropě. Velmi zajímavou 

informaci jsme obdrželi od kolegů z e Saska, kde koncem května 2020 v NP Unteres Odertal volalo 

neuvěřitelných téměř 180 samců, v 2019 a 2018 to bylo cca shodně 60 samců.  Zcela zásadní je ale 

stav hnízdních biotopů. Ke zhoršování situace vede jednak zřizování dalších a dalších pastvin 

v místech dřívějších luk, také rozšiřování zástavby všeho druhu. Situaci může zásadně pozitivně i 

negativně ovlivnit vymezení půdních bloků s režimem „chřástal polní“, tj. pozdní sečí, v rámci agro-

envi dotací. Tam, kde jsou chřástalí půdní bloky vhodně vymezeny, zásadně přispívají k udržení 

regionálních populací chřástalů. Odstrašujícím příkladem naopak může být situace v CHKO Slavkovský 

les, kde bylo původní vymezení půdních bloků a dotací změněno ve prospěch jiných fenoménů 

(výrazná redukce chřástalích půdních bloků, chřástaly pravidelně využívaných). To vedlo v posledních 

letech současné s dalším rozšířením  intenzivní pastvy téměř k vymizení chřástalů z celé oblasti (viz 

tabulka).  
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